
-  Чи вплинула атомна ка
тастрофа на ваше особис
те життя і на життя людей в 
Катюжанці?

-  Вплинула, адже наше 
село знаходиться у 4-й зоні. 
У  Катюжанці проживає 4820 
осіб, а наші лікарі щороку за- 
реєстровують до 17 тисяч 
звернень зі скаргами на 
здоров“я. Це означає, що 
кожен житель села звер
тається протягом року за 
допомогою до лікарів 3 -4  
рази. До аварії на ЧАЕС та
кого не було. Біда ще й у 
тому, що через економічну 
кризу чорнобильські про
блеми вирішуються тепер 
ще гірше, ніж раніше.

-  І все-таки, як ви стави
те ся  д о  А Е С  в Україні?  
Потрібні вони чи ні?

-  Я вважаю, що потрібні. 
Адже атомні станції працю
ють не тільки в США, Франції,

ви й д е т е  в Ч о р н о б и л ь !»
Але були в мене і сумні, 

невеселі зустрічі. У  селі Ф е- 
невичі я розговорився з ба
бусею, яка була евакуйована 
після аварії з Новосілок у село 
Здвижівку Бородянського 
району. Виявилося, що та ба
буся принесла вчора частину

Німеччині, Японії, а й навіть у 
Швейцарії. Але на наших 
А ЕС  теж має бути такий 
рівень безпеки, який не доз
волив би повторитися Чор
нобильській катастрофі.

Мені дуже хотілося ще 
поговорити з Миколою Ро
мановичем і Любов'ю  Пет
рівною про нинішні сільські 
проблеми, але очі мої зли
паються і невдовзі я в теплій 
світлиці гостинних госпо
дарів пірнаю у м“які подуш
ки і ковдри, як у білі хмари. 
Цей маленький рай - наго
рода мені за пройдені сьо
годні важкі кілометри...

Все може підстерігати 
мандрівника в далекій до 
розі - і небезпека, і втома, і 
сум від одинокості... Але 
дорога може ощасливити і 
такими прекрасними крає
видами, і хвилинами душев
ного піднесення, як оці. Вес
няний березовий ліс право
руч і ліворуч від автотраси. 
Чисте прохолодне повітря. 
Білий сліпучий сніг від про
міння сонця, синє небо і... 
спів жайворонка. Пригадує
те, якими рядками передав 
такий настрій Сергій Єсенін:

Я  п о  п е р в о м у  с н е гу  
бреду,

■ В  с е р д ц е  л а н д ы ш и  
вспыхнувш их си л.

Вечер синею  свечкой  
зв е зду

Н а д  д о р о г о й  м о е й  
за све ти л...

А потім високо-високо 
під шатром неба з“явився 
ср іб ля сти й  реактивний 
літак. Яка величезна між 
нами різниця у швидкості: 
в ТУ-1 5 4  понад 900 кіло
метрів на годину, а в мене - 
4 км. Звідти, з піднебесся, 
льотчики бачать величезну 
територію земної кулі, а я 
навпаки - тільки вузьку 
стрічку дороги, затиснуту бе
резовим і сосновим лісом.

Раптом щось зацокотіло 
об асфальт і, озирнувшись, 
я побачив красивого коня з 
білою зірочкою на лобі та 
двох літніх чоловіків, які ве
се ло  кричали: «С ідайте, 
підвеземо! Ми знаємо, що

своєї пенсії дочці, яка живе з 
малою дитиною у Феневичах. 
Майже дев“ять кілометрів від 
Сосновки до цього села до 
велося йти пішки, бо автобу
си звідти не ходять. А сьо
годні треба добиратися на
зад додому, але жодна авто
машина не зупиняється, щоб 
підвезти стареньку.

Поговорили ми з бабусею, 
поголосували «мерседесам»

лісі, наше се ло  покинуте  
стоїть... І хай вас Бог береже 
у  лиху годину». Ці сло ва б а - 
бусі-переселенки я не раз 
згадував у своїй дорозі. І 
п р о х а н н я  її  в и к о н а в .

Проїжджаючи раніше ба
гато разів автобусом через 
Рудню-Шпилівську, я завжди 
милувався невеликим озер
цем, яке влітку синіло водою, 
або біліло кригою взимку біля 
крайнього будиночка на кінці 
цього села. Та особливо ма
льовничим було те озерце 
тоді, коли на ньому розквіта
ли білі й жовті лілеї. Тоді в 
автобусі я думав: «Цікаво, що 
за люди живуть біля нього?» І 
ось лише тепер, зайшовши на 
обійстя, знайомлюся з госпо
даркою оселі Раїсою Василі
вною Надбережною. Вияви
лось, що це озеро Лілей. До 
аварії на ЧАЕС ця молода 
жінка жила й працювала в 
Києві, а коли померли батьки 
(обоє від раку), повернулася 
додому в цю хату. Жити важ
ко, бо за роботу не платять. 
Ну, а щодо озера Лілей... То 
частинка її життя, добра пам
'ять про батька й матір, які 
розш ири ли  й п о гли б и ли  
озерце, перенесли з далеких 
заплав і розсадили в ньому 
білі й жовті лілеї. Те озерце 
не тільки радувало завжди 
погляд дивною красою - воно 
ще й годувало рибою їхню 
сім'ю в голодні роки, і тепер 
водяться в озерці золотисті 
карасі та смугасті в'юни. А 
коли на озері розквітають білі 
й жовті лілеї, то на автотрасі 
часто зупиняються автома
шини і пасажири просять 
дозволу пройти через под
вір'я, щоб помилуватися див
ними квітами. Саме через ці 
квіти Раїса Василівна і назва
ла свою маленьку доньку 
Лілією...

Приємна зустріч біля озе
ра Лілей мені запам'яталася 
ще й тим, що коли я за Руд- 
нею-Іллінецькою перейшов 
міст через красиву річечку 
Таль, то раптом згадав, що 
забув на подвір'ї Раїси Ва
силівни свого Горіхового Дру
га. Залишити його я не міг, а 
тому моя забудькуватість

Настрій у мене, незважа
ючи на втому, був гарний, 
але під вечір його зіпсувала 
одна прикрість. Повертаю
чи з автотраси по вулиці 
Київській в центр Іванкова, 
щоб звідти йти на Сукачі, я 
помітив у бінокль, що на 
обеліску загиблим чорно
бильцям  немає дзвона. 
(Цей обеліск стоїть на кру
тому пагорбі над дорогою і 
його дуже добре видно на 
фоні неба, коли ідеш з Киє
ва в Чорнобиль або Зеле
ний Мис). Підійшовши до 
східців, які вели на вершину 
пагорба, прочитав слова, 
вибиті на чорному граніті: 
«І мертвим, і живим, і не
народженим на вічний спо
мин чорнобильської ночі. 
Українське товариство охо
рони природи. 26 квітня, 
1990 рік» (див. фото внизу).

Піднявшись угору й ог
лянувши понівечений метал 
між двома стелами обеліс
ка, я зрозумів: дзвін украпи 
злодії. Крім цього, якийсь 
дурень спиляв ще кілька 
молодих дубків...

Пізніше люди в Іванкові 
сказали мені, що з обеліска 
загиблим ліквідаторам-чор- 
нобильцям вже вдруге вкра
дено бронзові дзвони. їх 
злодії, мабуть, таємно відвез
ли в Польщу, щоб там вигі
дно продати... Ну, а що мож
на говорити і писати після 
цього?! Тим більше, що саме 
в Іванкові народився і виріс 
офіцер-пожежник Герой Ра
дянського Сою зу Віктор 
Кибенок, який після подви
гу на даху 4-го енергобло
ка ЧАЕС помер страшною 
смертю.

А зустріч у Сукачах з 
моїм студентським товари
шем була теплою  і при
ємною. Після закінчення 
філфаку Київського універ
ситету Петро повернувся в 
рідне село і разом зі своєю 
дружиною-однокурсницею 
викладає в школі українсь
ку мову і літературу. Має 
гарну сім“ю, чудовий сад, 
займається краєзнавством, 
як і всі поліщуки любить 
збирати гриби, полювання, 
рибалку... Ну, а оскільки 
П е тр о  Коноваленко не 
тільки вчитель, а ще й ди 
ректор школи, то я із задо
воленням буду називати 
його далі в цій розповіді не 
просто по імені, а Петром 
Івановичем...

Мені дуже хочеться пе- 
реповісти читачам почуті 
цього вечора цікаві історії з 
лебедями, які при весняних 
перельотах зупиняються 
для перепочинку біля Су- 
качів, про мисливські приго
ди Петра Івановича на по
люванні, але оскільки мене 
найбільше цікавлять чорно
бильські події, то я з усіх 
наших розмов того вечора 
наведу з диктофонного за
пису лише цей діалог:

- Д е  вас застала звістка 
про аварію на ЧАЕС?

- У  нашому селі. У  не
ділю вранці 27 квітня голо
ва Сукачівської сільської 
Ради повідомив мені, що 
надійшла вказівка «зверху» 
організувати прийом людей 
з міста Прип'яті. Я зібрав 
педколектив і повідомив 
про це. Вчителі пройшли по 
селу і визначили, хто скільки 
зможе прийняти евакуйова
них. Коли прибули автобу
си з жителями Прип'яті (а 
їх було до 1000 чоловік), то 
вони не просто жили у нас 
і все. Ні! Щодня всі дорослі 
їхали під Чорнобиль і ван
тажили там пісок у парашу
ти та в мішки, які вертольо
ти скидали в жерло реак
тора. У нас теж дві сім'ї з 
Прип’яті жило. Тих людей я 
ніколи не забуду. Вони ста
ли для нас рідними...

М икола Х РІЄ Н К О .

Ф о то  автора та 
М иколи П Е Т РИЧЕНКА.

та «вольво» - розпрощалися. 
Бабуся пішла до до м у на 
південь, а я далі на захід у бік 
Чорнобиля.. «Коли будете пе
реходити міст через річку Уж 
біля Черевача, то вклоніться 
від мене в лівий бік - там, у

о бій ш лася мені ш істьм а 
додатковими кілометрами...

Коли я ночував у Катю- 
жанці, то М. Р. Осадчий зро
бив для мене одне відкрит
тя; виявляється, що до аварії 
дорога в Чорнобиль йшла не 

так, як тепер, по ок- 
і ружній повз Іванків, а 
: через село Сукачі. І 

показав її на карті.
 Це було для  мене 

  приємною несподі- ванкою, бо я плану- 
  вав зайти на ночів

лю до мого давньо- 
  го  студентського то- 

вариша Петра Коно- 
 валенка саме в це 

  село, а потім знову
по ве р н утися в 
Іванків і продовжити 

  свій маршрут. Тепер 
 така необхідність 

    відпала: від Сукачів 
я мав пр о йти  по 
старій дорозі до по- 

 вороту на Прибірськ 
 і звідти продовжити 

свій похід до Чорно- 
биля...


